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監警會自2009年6月1日隨《監警會條例》的生效，由一家在幕後默默耕耘，審核警察投訴個案的單位，
蛻變為全方位監察警察投訴工作的獨立法定機構。除了就公眾關注的議題和警方及持份者加強聯繫外，
亦加強對外傳訊工作，增進公眾對香港投訴警察制度的認識。

Since the IPCCO came into effect on 1 June 2009, the IPCC has matured from a “back-seat” review 
and monitoring unit to a multi-faceted, independent police complaints oversight body. Not only has it 
strengthened engagement with the Police and stakeholders on issues of public interest, the IPCC has also 
been continually expanding its external communications to promote public awareness and understanding 
of Hong Kong’s police complaints system.

傳訊工作
Communications

YouTube「監警會頻道」
The IPCC Channel on YouTube

在 YouTube 的「監警會頻道」為監警會的
影片庫，保存及載列了監警會不同時期的
影片，以供公眾觀賞。此頻道的設立標誌
著會方逐步開拓社交媒體與公眾聯繫，以
影片來介紹監警會的職能及角色，務求讓
市民更容易了解監警會的工作。

目前該頻道載列了多條監警會的影片，
包括與香港電台聯合製作的《監警有道》
(2015) 宣傳片和製作特輯、有關《監警有
道》研討會的錄像、與 now TV 合作拍攝
的互動電視節目《監警透視》、與香港電
台聯合製作的迷你電視劇集《監警有道》
(2012)、監警會主席及秘書長出席的傳媒
訪問及公開活動的片段等。為了進一步加
深對監警會的認識，尤其是會方成為獨立

The IPCC Channel on YouTube contains an archive of 
footage of the IPCC from different times, made available for 
public viewing. The establishment of this channel further 
demonstrates the Council’s efforts to utilise social media to 
connect with the public, and introduce the IPCC’s role and 
functions through videos to enable easier understanding.

The channel includes the IPCC Fi les (2015) trai ler and 
“The Making of IPCC Files (2015)”; videos from the IPCC 
Symposium; The IPCC Perspect ive , an interact ive TV 
programme made in collaboration with now TV; IPCC Files 
(2012), a mini TV series produced in collaboration with 
RTHK; and footage of media interv iews with the IPCC 
Chairmen and public activities attended by the Secretary-
General. To enhance viewers’ understanding of the IPCC’s 
background, the channel also includes footage from before 
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《監警會通訊》
IPCC Newsletter

《監警會通訊》是在 2010 年 5 月 1 日推出
的半年刊。為了增加監警會的透明度和加
強與持份者聯繫，會方在 2011 年 11 月開
始將《監警會通訊》由半年刊轉為季刊，
讓公眾人士更快收到會方的資訊。《監警
會通訊》以電子刊物的形式報道監警會的
最新動向、委員會近期工作，以及投訴警
察的真實個案等。《監警會通訊》除了會
以電郵形式發放，還上載至監警會網站
(http://www.ipcc.gov.hk)。

在報告期內，會方分別在 2014 年 5 月、9
月、11月及2015年3月出版了四期《監警
會通訊》，並以監警會委託香港大學民意
研究計劃進行 2014 年公眾意見調查的結
果、監警會觀察七一遊行、監警會觀察員
的訪問，以及監警會與香港電台聯合製作
的《監警有道》(2015) 作為封面故事。

會方同時安排傳媒發佈會發表《監警會通
訊》，由監警會代表向傳媒介紹通訊的內
容，每次均獲傳媒廣泛報道。

A biannual IPCC Newsletter was launched on 1 May 2010. 
With the goals of enhancing the transparency of the IPCC 
and strengthening its connection with stakeholders, the 
newsletter became a quarterly publication in November 2011, 
and has since been providing the public with timely updates 
on the Council’s work. The IPCC Newsletter is released in 
an electronic format and contains information on the IPCC’s 
latest work, the Council’s recent activities, examples of real 
complaint cases etc. The IPCC Newsletter is distributed by 
email and uploaded to the IPCC’s website (http://www.ipcc.
gov.hk).

During the reporting period, the IPCC released four issues 
of the IPCC Newsletter – in May, September and November 
2014, and March 2015. The cover stories featured the 
results of the 2014 public opinion survey conducted by the 
HKUPOP and commissioned by the IPCC, the Council’s on-
site observation of the 1 July procession, an interview with 
IPCC Observers, and the new TV drama series produced 
in collaboration between the IPCC and RTHK, IPCC Files 
(2015).

Media briefings were held for the release of each issue of 
the IPCC Newsletter, during which IPCC’s representatives 
introduced the key contents to the press. As a result, every 
newsletter release has been widely reported.

機構前的資料，頻道亦特意收錄了警監
會時期的影片，如 2008 年製作的企業影
片、2003 年與香港電台電視部聯合製作
的 企 業 影 片， 以 及 2001 至 2002 年 香 港
電台電視部聯合製作的電視劇集《警監特
輯》。

會方將適時更新頻道內容，增加會方透
明度，加深公眾對投訴警察制度的認識。

the IPCC became an independent statutory body, including a 
corporate video made in 2008; a corporate video produced 
with RTHK in 2003 and The IPCC TV series, co-produced 
with RTHK from 2001 to 2002. 

The Council will regularly update the channel to enhance its 
transparency and to strengthen the public’s understanding on 
the police complaints system.
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與傳媒聯繫
Media liaison

傳媒發佈會
Media briefings

監警會推出第十二期《監警會通訊》，並舉行新聞發佈會介紹通訊內容。發佈會當日，宣傳
及意見調查委員會主席鄭承隆先生向傳媒講解監警會的最新活動及預告《監警有道》研討
會，通訊的內容包括監警會委託香港大學民意研究計劃進行的公眾意見調查，並由香港大
學民意研究計劃總監鍾庭耀博士為傳媒講解公眾意見調查的內容及結果。此外，朱敏健秘
書長詳細講述兩宗投訴個案，反映監警會以證據為基礎的審核方針，並顯示監警會衡量證
人供詞的標準。委員張達明先生、劉玉娟女士及杜國鎏先生亦有出席是次發佈會。

A media briefing was held to release the twelfth issue of the IPCC Newsletter. Mr Edwin 
Cheng Shing-lung (Chairman of the Publicity and Survey Committee) presented the highlights 
of the IPCC’s latest publicity initiatives and introduced the upcoming IPCC Symposium. The 
newsletter included the results of the IPCC public opinion survey, which was commissioned 
by the IPCC and conducted by HKUPOP. Dr Robert Chung Ting-yiu, Director of HKUPOP, 
presented the findings of the survey. Mr Ricky Chu (Secretary-General) then shared two real 
complaint cases that illustrated the evidence-based approach adopted by the IPCC and the 
criteria it uses to evaluate witness statements. Members Mr Eric Cheung Tat-ming, Ms Noeline 
Lau Yuk-kuen and Mr Clement Tao Kwok-lau also attended this media briefing.

除了監警會和投訴警察課的聯席會議外，
會方亦會舉行新聞發佈會，向公眾交代工
作情況以增加透明度。

In terms of enhancing transparency, besides inviting the 
press to attend the open part of joint IPCC/CAPO meetings, 
the IPCC also holds regular press conferences to update the 
public on the Council’s work.

2014

07
5月 MAY
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監警會推出第十三期《監警會通訊》，並舉行新聞發佈
會介紹通訊內容。發佈會當日，郭琳廣主席在梅達明副
秘書長陪同下，向傳媒講解監警會的最新活動及通訊精
華。本期通訊概述監警會以多角度觀察七一遊行，並專
題報道《監警有道》研討會。此外，郭琳廣主席為通訊撰
寫文章，分享他對警民關係的看法。梅達明副秘書長亦
詳細講述一宗顯示監警會審視警方處理舉報罪案的投訴
個案。

A media briefing was held to release the thirteenth issue of the IPCC Newsletter. During the 
briefing, Mr Larry Kwok Lam-kwong (Chairman) and Mr Daniel Mui (Deputy Secretary-General) 
presented the highlights of the IPCC’s recent activities and publicity initiatives. The newsletter 
recapped the IPCC’s multi-faceted observation of the 1 July procession, while the IPCC 
Symposium was covered in the special feature. Mr Larry Kwok had written an article for the 
newsletter, sharing his views on the relationship between the Police and the public. Mr Daniel 
Mui then presented a real complaint case, on how the IPCC examined the police handling of 
a crime report.

監警會推出第十四期《監警會通訊》，
並舉行新聞發佈會介紹通訊內容。發佈
會當日，郭琳廣主席在梅達明副秘書長
及宣傳及意見調查委員會主席鄭承隆先
生陪同下，向傳媒講解監警會的最新活
動及通訊精華。本期通訊概述監警會觀
察員如何確保投訴調查工作公正持平，
並專題報道全新一輯電視劇集《監警有
道》(2015)。此外， 梅達明副秘書長亦
詳細講述一宗顯示監警會審視警方處理
舉報噪音的投訴個案。

A media briefing was held to release 
t h e f o u r t e e n t h i s s u e o f t h e I P C C 
Newsletter. Mr Larry Kwok Lam-kwong 
(Chairman), Mr Edwin Cheng Shing-
lung (Chairman of the Publ icity and 
Survey Committee) and Mr Daniel Mui 
(Deputy Secretary-General) presented 
highlights of the IPCC’s latest activities, 
and drew attention to the cover story on 
how IPCC Observers ensure impartiality 
in police complaints investigations and 
the special feature on the new TV drama 
series IPCC Files (2015). Mr Daniel Mui 
then presented a real complaint case, 
in which the IPCC reviewed the police’s 
handling of a noise complaint.

2014

03
9月 SEP

2014

27
11月 NOV
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副主席林大輝議員代表監警會向立法會提交《監警會2013/14工作報告》。同日中午，郭琳廣
主席和朱敏健秘書長主持《監警會 2013/14 工作報告》發佈會暨傳媒午餐會，向傳媒朋友講
解工作報告的內容。張達明先生、方敏生女士、葉成慶先生、劉玉娟女士、梁繼昌議員、鄭
承隆先生、何世傑博士及劉文文女士也一同出席午餐會，和傳媒代表一同午膳交流。

On behalf of the IPCC, Dr Hon Lam Tai-fai (Vice-Chairman) submitted the IPCC Report 2013/14 
to the Legislative Council and reported on the work and statistics of the IPCC during the year 
2013/14. Mr Larry Kwok Lam-kwong (Chairman) and Mr Ricky Chu (Secretary-General) then 
hosted a media briefing and luncheon at noon, to launch the report to the press. Mr Eric 
Cheung Tat-ming, Ms Christine Fang Meng-sang, Mr Simon Ip Shing-hing, Ms Noeline Lau 
Yuk-kuen, Hon Kenneth Leung Kai-cheong, Mr Edwin Cheng Shing-lung, Ir Dr Vincent Simon 
Ho and Miss Lisa Lau Man-man were also present and had lunch with the press.

監警會推出第十五期《監警會通訊》，並
舉行新聞發佈會介紹通訊內容。發佈會當
日，郭琳廣主席和宣傳及意見調查委員會
主席鄭承隆先生在梅達明副秘書長陪同
下，向傳媒講解監警會的最新活動及通訊
精華。本期通訊重點介紹監警會與香港電
台聯合製作的全新一輯電視劇集《監警有
道》(2015)，並包括了一篇由剛卸任的副主
席石禮謙議員撰寫的文章及剛卸任的監警
會副主席林大輝議員、委員張達明先生與
方敏生女士的訪問。此外，梅達明副秘書
長亦詳細講述一宗彰顯監警會在警務常規
中找出不足之處的投訴個案。

A media briefing was held to release the fifteenth issue of the IPCC Newsletter. Mr Larry Kwok 
Lam-kwong (Chairman), Mr Edwin Cheng Shing-lung (Chairman of the Publicity and Survey 
Committee) and Mr Daniel Mui (Deputy Secretary-General) presented highlights of the IPCC’s 
latest activities, and drew attention to the cover story on the new TV drama series IPCC Files 
(2015), jointly produced by the IPCC and RTHK. The newsletter also included an article by 
recently retired Vice-Chairman Hon Abraham Shek Lai-him and an interview with recently 
retired Vice-Chairman Dr Hon Lam Tai-fai, and Members Mr Eric Cheung Tat-ming and Ms 
Christine Fang Meng-sang. Mr Daniel Mui shared a real complaint case in which the IPCC 
identified a deficiency in a certain police practice.

2014

03
12月 DEC

2015

05
3月 MAR
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傳媒專訪
Media interviews

監警會代表亦多次接受傳媒訪問，向市民
介紹監警會職能及工作。報告期內，監警
會主席、榮休的副主席及委員、宣傳及
意見調查委員會主席、觀察員及秘書長便
分別接受了多家電視台、電台和報章的訪
問。

IPCC representatives were interviewed by the media on a 
number of occasions, allowing the public to better understand 
the functions and work of the Council. During the reporting 
period, the IPCC Chairmen, ret ired Vice-Chairman and 
Members, Publ ic i ty and Survey Commit tee Chai rman, 
Observers and Secretary-General were interviewed by 
various television and radio stations and newspapers.

報告期內，翟紹唐主席接受了經濟日報、明報、信報、星島日報、東方日報、am730、都市日報、蘋果
日報、彭博商業周刊（中文版）、亞洲電視及香港電台《星期六問責》的訪問，講解監警會的角色、使命
和將來。

During the reporting period, Mr Jat Sew-Tong (Chairman) was interviewed by Hong Kong Economic Times, 
Ming Pao Daily News, Hong Kong Economic Journal, Sing Tao Daily, Oriental Daily, am730, Metro Daily, 
Apple Daily, Bloomberg Business Week (Chinese Edition), ATV and RTHK programme “Accountability”, on 
the role, mission and future of the IPCC.

翟紹唐
主席

Mr Jat
Sew-Tong
(Chairman)

原文刊於星島日報 (A22) 2014年5月30日
Published in Sing Tao Daily on 30 May 2014 (A22)
翟紹唐︰警民關係五年最差 
臨別贈言︰毋把怨氣向警員發泄

原文刊於信報財經新聞 (A16) 2014年5月30日
Published in Hong Kong Economic Journal on 
30 May 2014 (A16) 
佔中迫近 翟紹唐籲冤有頭債有主 
鳴謝信報財經新聞有限公司惠允轉載編號
(2015AUG08002) 
Reprinted and distributed by permission of 
Hong Kong Economic Journal Company 
(2015AUG08002) 

原文刊於南華早報 (CITY 4) 
2014年5月28日
Published in the South China Morning 
Post on 28 May 2014 (CITY4)
Police will play it by the book, says 
watchdog

原文刊於成報 (A03) 2014年5月30日
Published in Sing Pao on 30 May 2014 (A03)
翟紹唐臨別贈言 期望監警會 再增公信力

C4 Wednesday, May 28, 2014

CITY

ANNOUNCEMENTS

The Hong Kong foundation
handing out the annual multi-
million-dollar Shaw Prize has de-
fended the role of such awards in
spurring scientific progress, as it
announced this year’s winners.

“Really good scientists are
driven by curiosity, not prizes.
The prizes are things that happen
in the end,” said Kenneth Young,
physics professor at Chinese Uni-
versity and a member of the
council selecting Shaw Laure-
ates. “Young people know certain
fields are blossoming, and that’s
why they join. It’s because 
of breakthroughs, not prizes.
Twenty to 30 years ago, people

wouldn’t have thought genetics
would be such a huge field.” 

A commentary last year in the
science journal Nature warned
that prizes perpetuated the idea
that science was a solo venture –
and could even end up narrow-
ing the research scope of scien-

tists by encouraging them to pur-
sue a small range of studies that
benefited the founders of a prize.

Since 2012, a number of new
prizes sponsored by entrepre-
neurs have emerged. They in-
clude the Breakthrough Prize in
Fundamental Physics and Life
Sciences – started by Google’s
Sergey Brin, Mark Zuckerberg
and Priscilla Chan of Facebook,
Alibaba’s Jack Ma and Cathy
Zhang, venture capitalist Yuri
Milner and 23andMe co-founder
Anne Wojcicki – and the Tang
Prize, set up by Taiwanese devel-
oper Dr Samuel Yin. 

Even the winners have ques-
tioned the role of such prizes. On
receiving his US$3 million Break-
through Prize last year, theoreti-
cal physicist Alexander Polyakov

said: “Such big prizes could be-
come very influential and they
can have a positive impact, or
they can be very dangerous.” 

The Shaw Prize Foundation
yesterday announced this year’s
six winners. The prize for astron-
omy went to professors Daniel
Eisenstein, Shaun Cole and John
Peacock for their work measur-
ing the expansion of the universe.
The prize for life sciences and
medicine was shared by Kazu-
toshi Mori and Peter Walter for
their work on how the building
and transport of proteins is regu-
lated. The mathematics prize
went to George Lusztig for his
work in algebra, algebraic geom-
etry and representation theory.
Set up by the late Sir Run Run
Shaw in 2002, each prize carries a
cash award of US$1 million. The
laureates will receive the awards
at a ceremony in September.

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .
Christy Choi
christy.choi@scmp.com

Council members Ching Pak-chung (left) and Chan Wai-yee (right) with Mona Fong Yat-wah, widow of Sir Run Run Shaw. Photo: David Wong

Foundation defends role of prizes as this year’s six winners announced

Shaw scientists ‘driven by curiosity’

SCIENCE

$1m
Each Shaw Prize is worth this
amount, in US dollars

would reduce the commercial
site’s development potential. The
views were expressed at a Legisla-
tive Council development panel
meeting, where the Develop-
ment Bureau sought HK$742.5
million to move the station.

Lawmakers called for more
information, including the im-
pact on land value, before they
would support the project.

The 155-metre wall forms part
of the boundary of Flagstaff
House, a colonial monument
converted into the Museum of
Tea Ware. Officials pledged to
reassemble the wall later.

“There are many options
apart from moving the station
into the park. Why can’t the gov-
ernment talk to developers and
ask them to reserve space for the
station?” James Tien Pei-chun, of
the Liberal Party, asked.

His view was echoed by pan-
democrat “Long Hair” Leung
Kwok-hung. “Is it really difficult
to ask developers to [keep] the
station? It could save the govern-
ment more than HK$700 mil-
lion,” he said.

But Water Supplies Depart-
ment chief engineer Yeung Sek-
kui said keeping the station in situ

Lawmakers have called for a
fresh-water pumping station in
Central to be left where it is in-
stead of being moved to make
way for development that would
result in the loss of a 150-year-old
wall and almost 100 trees.

But officials, who plan to
move the station to Hong Kong
Park at a cost of more than
HK$700 million, say leaving it in
place would reduce the value of
the site on Harcourt Road.
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Views split on site of pumping station

DEVELOPMENT

TVB has been fined HK$50,000
over a programme that was “par-
tial” and “misleading” about the
free-to-air licence applicant
Hong Kong Television Network.

The programme Scoop
prompted more than 27,000
complaints from the public, 
according to the Communica-
tions Authority, which warned
TVB to “observe more closely”
the TV Programme Code. 

The television station said it
would lodge an appeal to the
Chief Executive in Council. 

The programme, which dis-
cussed the granting of free-to-air
television licences, aired on the
TVB Jade and HD Jade channels
on November 5 last year and on
the Encore Channel of TVB Net-
work Vision the next day. 

Complainants said that Scoop
was partial, misleading, inaccu-
rate, and that it distorted and
concealed facts. They com-
plained it was unfair to HKTV,
which was not given an oppor-
tunity to respond.

HKTV was denied a free-to-air
television licence in October,
while applicants PCCW and 
i-Cable were granted licences.

The authority found that the
programme had contravened the
TV Programme Code. 

“The programme did not
present the topic of the granting
of free TV licences with due im-
partiality by seeking balance,”
said the authority.

“It was slanted by the conceal-
ment of facts or by misleading
emphasis” in comparing the
three applicants and “its overall
presentation had a cumulative
effect of projecting a biased im-
pression against HKTV”.
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‘Scoop’ on free-to-air TV
proves costly for TVB

TELECOMS

An independent report calculat-
ing the financial implications of
various retirement protection
proposals – due at the end of June
– will be based on “conservative”
projections by a working group
under Financial Secretary John
Tsang Chun-wah. 

Commissioned by the gov-
ernment last year, the report is
tasked with making detailed cal-
culations of five to six proposals –
including one to establish a uni-
versal pension. 

Professor Nelson Chow Wing-
sun, who helms the project, said
yesterday that the report would
be based on projections by the
Long-term Fiscal Planning Work-
ing Group.

“The decision [to use the
working group’s data] was a mu-
tual one,” said Chow. “It made
sense for the government to use
the same set of data in reports for
better comparison.” 

Projections by the working
group used in Chow’s report in-
clude the population’s rate of
ageing, inflation, size of the work-
ing population and salary growth
in the next 30 years.

The working group projects a
gloomy picture of the city’s future
finances, warning that Hong
Kong could face a structural def-
icit of HK$1.54 trillion by 2041 if
the city’s spending grows at the
current pace and nothing is done
to mitigate the impact of an age-
ing population.

Chow said the figures were
“conservative”, but added: “After
the report is out if someone is not
satisfied with the data used, it’s
possible to use another set using
the model we’ve set up.” 

He refused to comment on re-
cent claims in the media that
using the working group’s data
would compromise the indepen-
dence of his report. 

Law Chi-kwong, member of
the Commission on Poverty, said
using the working group’s pro-
jections was not likely to impact
Chow’s results.

Law said Chow’s report would
be handed to a steering commit-
tee under the government’s Cen-
tral Policy Unit, which would
analyse the report before passing
it to the Commission on Poverty. 

Law said it was likely that the
commission would be handed
the full report, and that the con-
tents would be made public. 

Secretary for Labour and Wel-
fare Matthew Cheung Kin-chung
said: “I assure you that Professor
Chow’s report is still being con-
ducted independently.”
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Independent
pension
report to use
Tsang’s data

A United Nations rights body 
has accused Hong Kong of not
upholding human rights and fail-
ing to prevent discrimination.

The Committee on Eco-
nomic, Social and Cultural Rights
singled out groups like asylum
seekers, foreign domestic work-
ers, ethnic minorities, new immi-
grants and sexual minorities. 

“The committee notes with
regret that the Covenant [on 
Economic, Social and Cultural
Rights] has not been incorpo-
rated into legislation and there-
fore its provisions are not directly
applicable by courts and tribu-
nals,” the committee said. 

The observations follow a
meeting in Geneva last week.

They highlighted discrimina-
tion against new immigrants
from the mainland, as well as 

the housing situation and pover-
ty issues. 

All obstacles to family re-
unions involving Hong Kong-
mainland families should be
eradicated to ensure “the widest
possible protection of, and assis-
tance to, the family”, it said.

Referring to recent cases of
abuse of foreign maids by their
employers, it also called for im-
mediate action to repeal rules
that require the maids to live with
their employers and give them
just two weeks to find a new job
before having to leave.

“The observations went into
detail about discrimination
against mainlanders, poverty,
and housing issues new main-
land immigrants suffer,” said Sze
Lai-shan from the Society for
Community Organisation, who
went to the committee’s hearing
in Geneva. 

“The government has the res-
ponsibility to face these issues,”
she said.

“It’s not just about imple-
menting the covenant, it’s also 
a big social issue affecting Hong
Kong.” 

Sze said the committee was
also shocked to learn that so
many cage homes and cubicle
flats still existed in Hong Kong. 

The committee also recom-
mended scrapping the waiting
time for mainland migrants to
apply for welfare, recently re-
duced from seven years to one
after a court ruling.

Leo Tang Kin-wa, responsible
for domestic worker affairs at the
Confederation of Trade Unions,
is not optimistic the government
will scrap the two-week rule and
live-in requirements for maids
even after the United Nations
weighed into the issue.

“Even after some abuse cases
in Hong Kong shocked the world
recently, the government has
only said that it will beef up
supervision of the agencies and
carry out other measures,” said
Tang, organising secretary at the
CTU. “It has stressed that it will
not scrap the two rules.”

A spokeswoman for the gov-
ernment said: “The HKSAR gov-
ernment respects the commit-
tee’s views. We will make suitable
judgments according to the pre-
vailing circumstances and imple-
ment the committee’s feasible
and practicable recommenda-
tions in the light of Hong Kong’s
unique circumstances.”

Committee singles out treatment of maids and
new immigrants in report that says the city has
failed to implement international covenant 

UN PANEL BLASTS
HK FOR IGNORING 
RIGHTS CHARTER

HUMAN RIGHTS
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The chief of the police watchdog
says he believes officers will fol-
low procedures in handling the
Occupy Central civil disobedi-
ence movement, if it happens.

But Independent Police Com-
plaints Council chairman Jat
Sew-tong would not comment
on Chief Executive Leung Chun-
ying’s remarks last week that the
police would not issue a letter of
no objection to the pro-demo-
cratic campaign, which aims to
rally protesters to block Central if
the government does not come
up with a satisfactory plan to im-
plement universal suffrage for
the 2017 chief executive election.

“It’s hard to make any com-
ment before any actual [Occupy
Central] arrangements are an-
nounced, but the police would of
course act in accordance with the

procedures,” Jat said yesterday.
He also confirmed he would
leave his position after his term
expires at the end of the month.
He will continue to serve at the
other public offices he holds. The
government is expected to an-
nounce his successor soon.

At a symposium on the police
complaints system organised by
the watchdog at the University of
Hong Kong yesterday, Evelyn
Lam Man-sai, police chief super-
intendent in charge of the com-
plaints and internal investiga-
tions branch, said complaints
against the city’s police officers
were low compared with those in
other major cities.

The force last year received 
85 complaints per 1,000 officers,
she said, compared with 213 in
England and Wales and 135 in
Ontario, Canada. “No police offi-
cer would be under any illusion
that if they commit a crime, they
don’t need to do time,” she said.
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Police watchdog chairman Jat Sew-tong. Photo: Dickson Lee

Police will play it by the 
book, says watchdog 
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本身是資深大律師的翟紹唐昨天向老紀表
示，「不知今年七一會發生什麼事，但香港向來和
平，相信無人想亂，因一亂資金就會走，影響繁
榮穩定，好似某些歐亞國家，過去10多年政局長
期不穩，經濟自然難向好。」對於警方早前指出不
會向佔中行動發不反對通知書，翟說這是理所當
然，「警方立場無可能批准人犯法」。

示威者權利並非絕對
翟紹唐說，據他理解，公民抗命是有需要時以

非暴力形式犯法，連佔中發起人亦明言，事後即
使警方不拘捕也會自首，站在律師角度，他當然
不贊成別人犯法，而且示威者權利並非絕對，他

們行使本身權利時，亦不能損害他人利益，「普選
人人想有，而家中央都無話唔畀，問題只是怎樣
選。」

他認為，大家目前着眼點應是凝聚共識，各
方要學懂讓步，談判前不能預設關卡，「好似打官
司咁，politics is the art of possibility（政治是創
造可能性的藝術）」，最理想是有中介人提出建設
性意見，平衡各方需要。

他期望，政府的「政改三人組」可發揮類似功
效，正如監警會處理示威爭拗時，會扮演警方與
示威者的溝通橋樑，「作為中介人，一定要獨立公
正和爭取各方信任。」

翟紹唐將於明天（周六）卸任監警會主席，昨
天主持任內最後一次會議。做了 6年監警會主
席，翟紹唐認為目前處理投訴個案的時間仍然過
長，每宗平均要半年，雖然已遠較以往快，但他
期望可以縮減至3個月甚至更短。他以加拿大安
大略省為例，指出當地處理投訴警察的個案，僅7
日就有初步回覆。
據監警會資料顯示，投訴警察課今年首季共

接到618宗投訴，平均每日近7宗，較上季減少約
10%，主要涉及「疏忽職守」和「行為不當／態度

欠佳」等。在爭取資源方面，政府雖然有撥款，但
監警會想要更多，讓該會處理投訴之餘，也可進
行研究工作。

警民衝突源於社會怨氣
警民衝突近年時有發生，翟紹唐承認雙方關

係達臨界點，但不認為與警權過大有關，而是社
會怨氣重，市民表達意見時，首先接觸的是前線
警員，故很容易把不滿向對方發洩。

他強調，所謂「冤有頭債有主」，前線警員
只是維持秩序，示威者應捫心自問，給予警員尊
重和體諒。翟紹唐同時指出，警方亦應增加透明
度，讓市民「多知道警方諗緊乜同做緊乜」，監警
會未來將繼續向警方提出建議，希望緩和警民關
係。

對於繼任人選，翟紹唐相信無論有無政治背
景，都不會影響監警會運作，因為很多實際工作
都是秘書處負責，委員亦有自己意見，主席不能
一言堂。但他承認，主席的政治立場若有偏頗，難
免打擊監警會的獨立公正形象，但希望外界不要
太早標籤任何人，否則對監警會不公平，「總之聽
其言、觀其行。」

佔中迫近  翟紹唐籲冤有頭債有主
香港的示威活動愈來愈多，亦愈

來愈激，前線警員需要直接跟示威者

交手，令警民關係日趨緊張。將於明

天卸任的監警會（獨立監察警方處理

投訴委員會）主席翟紹唐承認，警民關係已經到達「臨

界點」，但原因並非警權過大，而是社會怨氣重。

翟紹唐很擔心眼前的「佔領中環」行動，他向老紀

坦言，「不知今年七一（7月1日）會發生什麼事」，憂慮「佔
中」會令香港政局不穩，嚇走投資者。他強調，示威者行

使權利時，亦不能損害他人利益，市民也應該「冤有頭

債有主」，勿把不滿情緒向前線警員發洩。

紀曉風

■翟紹唐強調，前線警員只為維持秩序，示威者
應給予警員尊重和體諒，同時建議警方增加透明
度。

相比起警民關係的不和諧，警方與監警會卻
是「一笑泯恩仇」。翟紹唐解釋，以往雙方處於對
立面，接觸只限於官方文件，但近年大家均主動
示好，且會致電甚至相約面談，分享一些無法透
過文件知道的背景資料，有助了解彼此立場。監
警會委員更會親身到警署會晤被投訴的警員，而
非召見對方到來，「警方會覺得原來監警會不是
高高在上，肯花時間來了解他們的難處，對破冰
很有幫助。」
翟紹唐在任6年，先後與兩任警務處處長鄧

竟成及曾偉雄「交手」，他形容鄧竟成為人較謙
虛，肯聽別人意見，對傳媒用語也較為溫和，予

人感覺親切。
至於曾偉雄，翟紹唐認為他在公開場合的措

辭較為強硬，「這不是壞事，畢竟他要維持警方
執法形象」，但透露曾偉雄私底下非常友善，只
是外界很少與他接觸，才經常過分敏感地解讀他
的說話。

翟紹唐透露，上周才應曾偉雄邀請，與「一
哥」伉儷及幾位警隊高層在警官俱樂部晚膳，他
笑言是身為監警會主席的最大榮耀。至於卸任後
的大計，翟紹唐說會更專注於最低工資委員會及
法律工作上，又希望多抽時間做運動及陪伴家人。

向警方示好 打破多年對立關係

■翟紹唐出任監警會主席的任期將於明日屆滿，
他昨獲委員送花致謝。� 曾顯華攝

籲警隊管理層執法不應有政治目的

翟紹唐：警民關係隨時破裂

評曾偉雄：作風強硬

投訴警方個案首季增14.2%

促監警加強介入調查

最低工資料增至$32-$33 林鄭指水平低文化界不滿
【記者盧文烈報道】最低工資委員會正手研究

新最低工資水平，月中已完成為期個半月的公眾諮
詢。消息指，委員會收到200多份意見書，約四成認
為最低工資應維持現時時薪30元，另四成建議調高。
委員會可望9月就新最低工資水平拍板，有委員相信
今次勞資爭議會較對上一次調整時少，最終可望在32
至33元之間落墨。
消息人士指，初步粗略分析，收到的書面意見書

中，約四成認為應凍結最低工資水平，提出有關意見
的除了是僱主團體，亦有個別退休人士，他們擔心最
低工資不斷上升會推高物價，影響生活質素，也有業
主立案法團憂慮增加最低工資會帶動加管理費。

預計9月有決定
約四成意見則建議上調最低工資，主要理據是過

去兩年通脹上升，增加最低工資有助維持打工仔購買
力，職工盟及工聯會早前分別提出將最低工資調高至
38元及39.7元，有市民更建議加至40元以上，而今

次諮詢亦收到不少中學生提交意見，「似係通識科
功課」。至於其餘兩成意見書，則仍停留在最低工資
存廢的爭拗，有些甚至建議調低最低工資。
委員會下月約見工會及商會，7至9月會詳細評

估及考慮所有意見，從而釐定本港第三個最低工資水
平，故委員會9月可望有決定，10月底前向特首交報
告，明年5月1日生效。
有委員指，上次最低工資由28元增至30元，未

見對營商環境造成大影響，失業率更跌至近年新低，
相信最低工資最低限度維持兩元的增幅，甚至加至33
元，「加至33元，等於加薪一成，增幅唔低於過去兩
年通脹率，也優於過去兩年的低層公務員加薪幅度，
相信大部份人收貨」。至於會否出現5毫子的水平，
他說不少國家的最低工資也出現小數位，委員會不抗
拒此做法。據委員會評估，若最低工資調高至33元，
27.8萬人可獲加薪，估計企業每年薪酬開支增加14.5
億元，佔整體薪酬開支0.3%，若最低工資只加兩元，
涉及的薪酬開支增長會減至7.9億元，20萬人有薪加。

翟紹唐昨接受離任訪問時直指，現時警民關係比
五年前差，相信與社會整體環境及市民怨氣大

有關，市民在公眾集會表達不滿，若遇警方就遊行路
線等問題上發生爭拗，前線警員首當其衝。

呼籲勿向前線警員出氣
他指，其實前線警員只是執行上級指令，「冤有

頭債有主」，市民不應向前線警員出氣。他提醒警隊
管理層制訂公眾遊行集會活動策略時，應以執法需要
作出發點，不應有政治目的。警方亦需與各持份者包
括主辦團體、市民及傳媒等保持溝通。

他認為，林慧思事件是警民關係爆發的臨界點，
他擔心一旦發生佔中，可能令警民關係破裂，很大機
會發生衝突，監警會作為監察機構，這將是一大挑戰。

提及特首梁振英早前被指干預警方，稱佔中不會
獲發不反對通知書，翟不評論事件，只稱相信警方會
根據執法等因素考慮是否發不反對通知書。

他更主動提及為何會有佔中產生，背後原因是爭
取2017普選，他認為各方各持己見，永遠難達共識，
「政改三人組」應擔當中介橋樑角色，聆聽各方意見
及訴求，然後找出共識，提出一個各方接受的方案。
政府在處理政改問題上不應預設關卡及底線，才會獲
各方信任，「呢正正係監警會處理警民衝突或投訴
時經驗」。他直言，在目前社會爭議性的環境下，
若雙方無法心平氣和討論，就需另想其他方法解決。

忠告繼任人要獨立公正
被追問有傳「梁粉」律師郭琳廣將接任監警會主

席，翟紹唐稱不知繼任人選，但日前在監警會研討會
上表明希望政府不要委任有政治偏頗人士入監警會的
他指出，近年監警會獲市民及警方信賴，是基於監警
會成員及主席保持獨立及公正，「如果有政治偏頗，
就不能獨立公正咁去做，呢個係我畀未來監警會主
席、委員同秘書處忠告」。

不過，他補充稱，監警會委員來自不同政治背
景，但在處理投訴警察個案及執法時，他們意見大多
一致，「所以大家唔應該標籤某黨派或政治背景，最
重要制度，相信新主席會帶來新視野」。

民陣警權關注組召集人王浩賢認同翟紹唐的警民
關係觀點，指市民明白警方在維持治安付出不少努
力，「但家警隊俾人覺得成為政治打壓工具」。他
認為，警方在制訂公眾
集會細則上應以便民出
發，減少警民摩擦。

【本報訊】監警會主席翟紹唐先後與前任警務處
處長鄧竟成及現任警務處處長曾偉雄合作，他直言兩
位警隊「一哥」性格作風不同，曾偉雄作風較強硬，
但無礙監警會與警方的合作關係，因警隊有其他各級
人員，不是單憑警務處處長一人之力。

指鄧竟成「肯聽人講」
翟紹唐稱，鄧竟成是一位謙虛聆聽者，說話用語

較親切，「肯聽人講」。至於曾偉雄，翟直指他予人
感覺較強硬，「呢唔係壞事，因為始終係紀律部隊」。
在《明報》前總編輯劉進圖遇襲案中，曾偉雄於

「破案」記者會主動表示：「現階段根據我手上掌握
資料，冇直接證據顯示同新聞工作有關。」備受外界
質疑為何案件未開審，警方已為案件蓋棺定論。
有記者追問翟對曾偉雄有關表現有何評價時，翟

表示，相信曾偉雄說話是經過深思熟慮，「咁當時警
方可能真係冇直接證據顯示同新聞工作有關，佢咁講
係冇錯」。不過翟坦承，本港官員在表達訊息的技巧
比較差，不及歐美國家般成熟。「如果表達技巧成熟
，令接收訊息市民容易接受，就可以將訊息正面
咁傳達出去。」

【本報訊】警方於今年首季共接獲 618 宗投
訴，比去年同期的 541 宗上升 14.2%，其中投
訴警務人員疏忽職守達 352 宗，佔整體投訴的
57%，比去年同期增加一成半。不過，警方指
出，今年首季投訴警方個案比對去年第四季有下
降趨勢，整體減少一成。有監警會委員關注每年
夏季是投訴高期，警方解釋這與大型執法活動
有關。

夏季投訴多　委員關注
警方投訴警察課資料顯示，今年首季除疏忽

職守投訴佔最多個案外，其次是投訴警務人員行
為不當或態度欠佳，以及毆打，分別有 157 宗及
57 宗，比去年同期分別上升 14.6% 及 5.3%（見
表）。

不過，今年首季投訴警方個案比去年第四季
有回落趨勢。其中疏忽職守由去年第四季的 421

宗下降至今年首季的352 宗，跌幅16.4%。
監警會副主席林大輝關注過去幾年夏季的投

訴警方數字均有明顯升幅，質疑是否與天氣炎熱
及 7.1 遊行等集會有關。警方投訴及內部調查科
總警司林曼茜解釋，由於每年暑假警方會有多項
大型執法活動，引致夏季比較多投訴。

【本報訊】監警會雖然已成為法定機構，但至今
仍未有獨立調查權，被譏諷為「無牙老虎」。監警會
主席翟紹唐表示，監警會未來工作重點之一，是檢討
現行投訴警方機制及架構。他認為，可參考加拿大或
英國，加強監警會介入調查權力，甚至仿效申訴專員
公署或平機會的運作。
翟紹唐昨稱，理解社會部份聲音要求將調查投訴

警方的工作獨立於警隊，他對此持開放態度，但他指
出，一旦成立獨立調查投訴警方機構，其所需的資源
會比交由警方調查為多，調查時間亦會比較長，「而
且呢個獨立機構要搵有執法經驗人負責調查，咁即
係搵前警員」。

可仿效申訴專員
他認為，社會可參考加拿大或英國做法，加大

監警會介入調查權力，例如由監警會收市民投訴及分
類，然後交予警方跟進調查，或者仿效申訴專員或平
機會，由退休法官任全職專員參與調查。
另一監警會未來工作重點，是探討展開一個長期

性及全面的審查研究報告，例如公眾遊行集會，檢討
過往遊行集會問題，以便借鑑及作出改善措施，減低
衝突。他又稱，監警會亦需檢討內部架構及管治，如
加強內部投訴機制。
民陣警權關注組召集人王浩賢亦認同，有必要加

大監警會的調查權力，「如果監警會有權調查投訴警方
個案，係最理想做法」。他更希望監警會可主動探討
現行警隊內部守則及指引，「一旦發現有問題，好似剝
光豬搜身，就可及早要求警隊改善，防止警方濫權」。

【本報訊】工程費嚴重超支及高鐵西九總站延誤
交地，令西九文化區計劃第三期的大劇院、音樂劇院
及音樂中心等核心設施落實無期，身兼西九管理局主
席的政務司司長林鄭月娥前日在立法會，卻反指本港
文化水平倘未夠班，有關設施建成「都係」。文
化界不滿林鄭言論，斥她對本地藝術成就評論無知。

「官員水平低又起新政總？」
林鄭月娥前日在監察西九文化區小組會議上，承

認西九管理局現有的200多億元只夠
興建首兩期設施，談到第三期設施
時，她卻指如本港整個文化發展水平
趕不上，建成設施也只會浪費。林鄭
言論引起文化界強烈不滿。藝評人朱
振威於網上撰文指林鄭的說話「比髒
話更難聽」；文化人鄧小樺批評林鄭
「是以無知的視角否定香港已有的成
就」；資深文化藝術工作者馮美華亦

批評，林鄭說法武斷。
中大政治與行政學系副教授馬嶽直指，林鄭言論

不負責任，「令人懷疑政府係咪拎晒錢去起高鐵，
其他有需要設施反而想打退堂鼓」。並認為林鄭的
說法不合施政邏輯，「唔通足球水平唔夠就唔建足球
場？」他更謔稱：「香港政府官咁低水平，咁點解
要起新政府總部？」
中大文化管理文學碩士課程主任何慶基也質疑，

政府當初是認為本港有需要如此大規模的文化設施才
規劃西九，「家出問題，有人要
為當初呢個決定負責，唔好搵文化界
鑊」。當年領導西九諮詢委員會表
演藝術小組的周梁淑怡認為，要達到
國際級水平，大、中、小型表演場
地缺一不可，憂政府放棄承擔。立法
會議員梁家傑質疑政府放棄興建大劇
院等設施，令西九基本定位改變，政
府已獲的撥款一去無回頭，白費公帑。

【本報訊】特首梁振英上台後，警民

關係不斷升溫，將於明日六年任期屆滿

的監警會主席翟紹唐不諱言，現時的警

民關係比五年前差，已達臨界點，一旦

發生佔中，擔心警民關係會破裂，很大

機會爆發衝突。他促請警隊管理層在制

訂公眾遊行集會策略時，應以執法需要

為考慮因素，不應有政治目的。

� 記者：謝明明

警方接獲投訴數字
分類 14年

首3個月（宗）
13年

首3個月（宗） 增幅

疏忽職守 352 306 +15.0%
行為不當/
態度欠佳 157 137 +14.6%

毆打 57 54 +5.5%
其他 52 44 +18.2%
整體投訴 618 541 +14.2%

資料來源：警方投訴警察課

翟紹唐任主席期間監警會大事表
2009年6月 監警會正式成為法定機構
2011年3月 多名示威者包括一名8歲男童在反預算案遊行中，遭警方

噴射胡椒噴霧受傷，監警會主動跟進
6月 維園六四燭光集會，警方「破天荒」封閉部份維園入口，

導致大批市民無法入場，支聯會向警方投訴
8月 時任國務院副總理李克強訪港期間，警方動用大批警力

阻止示威者，其中於港大及麗港城一度非法禁錮學生及
抬走住客，警方共接獲 16 宗投訴，警務處長曾偉雄發表

「黑影論」，惹社會非議
2012年7月 時任國家主席胡錦濤訪港期間，《蘋果》記者韓耀庭當面

質問胡何時平反六四，即遭警方非法扣查及阻止繼續採
訪，監警會跟進

7月 監警會首派觀察員實地視察7.1遊行
2013年1月 元旦 13 萬人倒梁遊行，幾百名示威者夜堵中環，有 9 名

示威者被警方押走，監警會主動跟進
資料來源：《蘋果》資料室

■林鄭為西九文化區延誤護
航，稱港文化水平倘未夠班。
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原文刊於信報財經新聞 (A13) 2015年2月9日
Published in Hong Kong Economic Journal on 9 Feb 2015 (A13)
郭琳廣︰監警會職能非避免警民衝突
鳴謝信報財經新聞有限公司惠允轉載編號 (2015JUL07003)
Reprinted and distributed by permission of Hong Kong Economic 
Journal Company (2015JUL07003)

原文刊於星島日報 (A10) 2014年12月25日
Published in Sing Tao Daily on 25 Dec 2014 (A10)
監警會主席：整體表現專業克制 處理佔中須檢討 警隊要聽民意

郭琳廣
主席

Mr Larry
Kwok

Lam-kwong
(Chairman)

郭琳廣主席於報告期內接受南華早報、經濟日報、明報、信報、星島日報、東方日報、蘋果日報、人民
日報、財新雜誌、新華社、香港電台節目《香港家書》和《視點 31》、商業電台、有線電視、無線電視、
now TV、亞洲電視、鳳凰衛視《時事大破解》和DBC的訪問，概述監警會的歷史、職能及未來的發展，並
討論監警會如何就公眾關注的議題和警方及持份者加強聯繫。

During the reporting period, Mr Larry Kwok Lam-kwong (Chairman) was interviewed by the South China 
Morning Post, Hong Kong Economic Times, Ming Pao Daily News, Hong Kong Economic Journal, Sing 
Tao Daily, Oriental Daily, Apple Daily, People’s Daily, Caixin Magazine, Xinhua News, RTHK programmes 
“Letter to Hong Kong” and “This Week 31”, Commercial Radio, Cable TV, TVB, now TV, ATV, Phoenix TV 
programme “News Decoder” and DBC on the IPCC’s history, functions, future direction and how the IPCC 
strengthens engagement with the Police and stakeholders on matters of public concern.

原文刊於英文虎報 (P08) 
2014年6月25日
Published in The Standard 
on 25 June 2014 (P08)
New man urges police and public to 
rebuild trust

原文刊於星島日報 (A10) 2014年6月24日
Published in Sing Tao Daily on 24 June 2014 (A10)
半年來警民關係較以往緊張 監警會主席籲警方克制   

原文刊於經濟日報 (A34) 2014年6月24日
Published in Hong Kong Economic Times on 24 June 2014 (A34) 
監警會新主席 七一視察遊行
促警方克制 示威者勿濫用言論自由

原文刊於南華早報 (CITY4) 
2014年6月24日
Published in the South China  
Morning Post on 24 June 2014 
(CITY4) 
Police watchdog’s  
bite is big enough : chief
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佔領運動期間一
再爆發警民衝突，社
會要求監警會回應及
到場觀察的呼聲甚

高，最終出現逾3萬宗針對主席郭琳廣
和眾委員的投訴。佔領落幕，郭琳廣接
受本報專訪回顧監警會工作時，多次指
法定職能「不包括即時就事件評價」、「不
包括避免警民衝突及改善警民關係」。
至於是否應擴大職能？他認為有獨立調
查權未必對市民有利。

擁獨立調查權未必有利
郭琳廣重申，監警會的職能在處

理投訴，以及就警方的常規或程序提出
意見。他指傳媒和持份者在佔領期間對
監警會期望大，要求他們就事件即時評
價，「似新聞報道般要求」，是超出職能
範圍。就有委員認為他應多作原則性回

應，以免予人「隱形」之感，郭琳廣說：
「出來講嘢好容易，知道講咩傳媒會拍
手」，但難的正是不作回應，以免損害監
警會的獨立形象，被質疑「未審先判、指
指點點」。

被問如何盡職能，向警方提出意見
以減少投訴時，郭琳廣表示要待警方就
投訴個案完成報告，再找出引發投訴的
模式及行為，才能作出建議，並強調「職
能不包括避免警民衝突及改善警民關
係」。

就有警員執勤時掛藍絲帶遭質疑違
反政治中立，會否建議警方改善？他說
問題「beyond（超出）法定職能」，重申
要看投訴報告及了解警方守則後才可提
出意見，否則會淪為紙上談兵。
至於職能限制多，是否認同擴大

職能爭取獨立調查權？郭琳廣稱法定
框架合適，現時市民信任監警會，調查

效率高；若有調查權，監警會除了需聘
請大量人手，被投訴的警員或會有對
抗性，「未必咁合作」，並可能出現司法
覆核，令調查所花的資源和時間亦增
加，未必對市民有利。

有衝突不代表警民關係差
他認為監警會能做的是作橋樑角

色，拉近持份者與警隊在集會安排上的
距離。秘書處職員補充說，在2月1日遊
行，監警會首次與民陣代表一起到場觀
察，希望加強與民間團體的溝通。

郭琳廣又表示未來會多「落區」，聆
聽前線警員的意見及委屈，以及提升觀
察員的數目和出席率。
上任主席翟紹唐曾形容警民關係

已到危險地步，去年6月接任的郭琳廣
經歷佔領，則另有一番見解，認為「有
警民衝突不代表警民關係差」，市民在

街遇意外，第一個仍是會找警員，印證
市民對警方整體印象仍很好，不應說警
民關係差。就港大民調所指警隊民望創
新低，他認為有人不滿警隊處理佔領的
手法，亦有人不滿警隊不執法，警隊備
受「兩邊夾攻」，民望短期受挫是自然反
應。

對於逾3萬宗針對監警會委員的投
訴，針對主席的約佔一半，郭琳廣表示
正由專責委員會處理，不適宜評論，但
會虛心聆聽。曾為廣西政協的他，打
破監警會主席由資深大律師出任的慣
例，上任時即備受質疑，而新一年上任
的委員又以建制派為主，令外界質疑監
警會「染紅」。郭琳廣指批評不公道，強
調監警會的委員一直有不同背景，最難
能可貴的是無論有什麼政治立場，決策
亦是「獨立、公平、公正」。 

採訪、撰文︰鍾健怡

專訪

■外界質疑監警會「染紅」，郭琳廣指批評
不公道，強調監警會決策是「獨立、公平、公
正」。 （鍾健怡攝）

郭琳廣︰監警會職能非避免警民衝突
2014年6月24日 星期二 L o c a l  N e w s A34港 聞

近 年警民關係緊張，部分示威者跟警
員互以「公安」與「暴民」稱呼，

新上任監警會主席郭琳廣促雙方都要守法
及克制，今年七一會親自到場視察遊行安
排，協助找出預防投訴措施。 

■本報記者　吳婉茵
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  郭琳廣曾任廣西政協主
席，又被視為「梁粉」，令
外界擔憂他處理投訴警察個
案欠公平及獨立性，他昨首
度開腔稱，跟特首梁振英私

交不多，又謂「清者自清」。

否認有政治背景
  郭琳廣表示，他曾任廣西政協10
年，但兩年前已退下來，否認自己有任何
政治背景；對於有人質疑其政治取向影響
監警會獨立性，他認為只是部分人的個人
看法，強調自己的法律背景及多年公職經
驗，可公平處理投訴。他又稱，因公職關
係跟梁振英有接觸，但強調私下交往不
多，被指「梁粉」是外界的猜測。
　　大學時期在澳洲悉尼大學（前稱雪梨
大學）修讀經濟系的他透露，70年代後
期學生很激進，曾為國際議題及學系分拆
等事件發起罷課及示威，認同年輕人參與
社會運動，是有良知的表現。
  另外，律師會會長林新強早前聲稱代
表所有會員指「需為愛國下法律定義」，
其後又稱「共產黨很偉大」，被問及是否
亦代表其看法時，他表示無留意林的說
話，對該議題亦無看法。

　　郭琳廣昨日首次接受傳媒訪問，他表示不明白
近年警民關係為何如此緊張，可能跟行動趨激進，
或有指社會愈來愈矛盾有關，今年七一遊行會到現
場視察相關安排，希望示威者不要濫用言論自由權
利，警方亦要克制，不要超越法定權力，多點互諒
互讓。

郭琳廣：難派員觀察所有示威 
  對於近日立法會財委會審議新界東北發展前期
撥款衝突不斷，監警會拒絕派員到場觀察，郭琳廣
解釋，監警會主要職能是審核投訴，由於示威很有
可能衍生投訴，為免影響日後處理個案公正及獨立
性，決定不派人到現場觀察；他又指，受資源所
限，不能所有示威遊行都派員觀察，但委員可考慮
以個人身份視察。
　　被問及有新聞片段拍攝到疑似警員混入示威者
中煽動衝擊，會否主動跟進，他稱未有看過相關片

監警會新主席 七一視察遊行
促警方克制 示威者勿濫用言論自由

段，又重申「未審案就講睇法」，會對投訴人或被
投訴人都不公平。

爭議性議題 「不便評論」回應
  雖然前監警會主席翟紹唐曾表示，公民抗命是
西方優良傳統，不認為佔中會破壞香港法治，但郭
琳廣昨拒絕詳談，他指公民抗命是以違法行為宣示
自己的看法，又稱如佔中衍生需報投訴，亦不宜
評論，以免影響公平公正性處理個案。至於監警會
應否賦予獨立調查權，郭琳廣稱，只會在法律框架
下處理投訴，其他應交由政府及立法會討論。
　　郭琳廣訪問期間多次指，為確保監警會不偏不
倚處理投訴，均以「不便評論」回應較爭議性議
題，被問及以後監警會秘書長及委員是否也被「禁
言」時，他表示要視乎議題，例如言論會否影響監
警會公正、中立及公信力形象。
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新舊主席言論比較
新主席郭琳廣 前主席翟紹唐

公民抗命、
佔中

是違法行為、為宣示自
己看法，我不想混淆律
師跟監警會看法；如佔
中衍生需報投訴，為
免影響公平公正性，不
適宜作評論或猜測

公民抗命是西方優良傳
統，不認為佔中會破壞
香港法治

監警會
調查權

監 警 會 是 獨 立 法 定 機
構，調查權應交予政府
及立法機關考慮及討論
較合適

持開放態度，認為社會
可參考加拿大或英國做
法，加強監警會介入調
查權力

警民關係

不明白為何警民關係緊
張，可能有人認為社會
愈來愈矛盾；雖然警民
關係趨緊張，但相信大
部分人認同警察工作

警民關係較5年前差，
相信跟社會整體環境及
市民怨氣大有關，市民
在公眾集會表達不滿，
遇有警員就遊行路等
問題爭拗，前警員便
首當其衝，警隊高層應
避免予人有政治目的的
觀感

 資料來源：綜合郭琳廣及本報資料室

議 題 一

議 題 二

議 題 三
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原文刊於明報 (A11) 2015年1月26日
Published in Ming Pao Daily News on 26 January 2015 (A11)
監警前委員：警隊不能「盲撐」 外界「一竹篙打一船人」不公道

榮休的副主席及委員
Retired Vice-Chairman 

and Members

秘書處在報告期內，亦為榮休的副主席林大輝議員、以及張達明委員和方敏生委員，安排了明報、信
報、星島日報、頭條日報及am730專訪，暢談在監警會六年的工作感受。

The Secre ta r i a t a l so a r ranged in te rv iews fo r the re t i red V ice-Cha i rman Dr Hon Lam Ta i - fa i , 
Members Mr Eric Cheung Tat-ming and Ms Christine Fang Meng-sang with Ming Pao Daily News, Hong 
Kong Economic Journal, Sing Tao Daily, Headline Daily and am730 to share their work experiences in the 
past six years of serving the IPCC.

.2015年

.1月26日A11 港聞星期一│編輯/鄭利群 │美術/鍾錦榮

監警前委員：警隊不能「盲撐」
外界「一竹篙打一船人」不公道

持續79天的佔領運動衍
生逾2300宗對警方的投
訴，亦有人質疑警隊的
政治中立性。監警會前

任委員張達明表示，近年社會不少事務被政
治化，年前發生的 「林慧思事件」 曾有休班
警參與集會 「撐警」 ，確令外界對警隊有
「守不了政治中立」 的印象，而警隊高層對
前線人員戴上藍絲帶等行為，說法也較含
糊，宜清晰向公眾表達警方的界線、公平處
理，不能 「盲撐」 ；但外界若以 「一竹篙打
一船人」 看待警隊也是不公道。

明報記者 錢瑋琪

專訪

佔領2300宗投訴警 逾半涉「濫權」

監警會前副主席林大輝、前委員張達明及方敏
生，去年 12月底任滿 6年卸任，三人認同佔領運動
對監警會而言，是任內的新考驗，以往對警隊的投

訴一般為 「疏忽職守」 ，但佔領所衍生投訴逾五成
半為 「濫用職權」 ，而涉及毆打的 「須匯報投訴」
也有63宗（見表）。

被問及投訴眾多，是否與市民對警方的 「政治中
立」 期望有落差，林大輝認為，前線警員主要是執
行任務，不覺有政治取態或偏頗，但 「冰封三尺非
一日之寒」 ，社會事件愈見政治化，產生的爭議、
對立與矛盾愈多，投訴自然增加，估計在政改的前
提下，未來半年的投訴宗數可能更多。

張達明說，近年社會不少事務被政治化，正如
2013 年的 「林慧思事件」 ，有休班警現身撐警集
會，令外界對警隊有 「守不了政治中立」 的印象。

前線戴藍絲帶 張達明指警說法含糊

張續說，警隊高層對前線人員戴上藍絲帶等行
為，說法較含糊；並舉例7警涉毆打被捕示威者，縱
然案件尚在調查，但可向外作較多而清晰論述，包
括 「不容濫用私刑、不容情緒失控」 等以釋公眾疑
慮，不能 「盲撐」 。但他亦強調，若稱所有人為
「黑警」 是不公道。
方敏生補充，警隊高層有責任提醒前線在政治化

事件下，更應清楚個人角色及謹慎行事。
至於監警會在佔領運動中接獲逾3萬宗投訴委員，

甚至部分新任委員亦被指較親建制，林大輝表示，

監警會組成多元化，相信不同委員可不帶政治立場
處理，否則會 「打爛監警會獨立監察的招牌」 。
警察隊員佐級協會發言人認為，警隊一向有強調

政治中立，又解釋警員不認為藍絲帶有政治背景，
只代表警隊顏色及支持警察，但認同無論管理層或
協會，都不支持或鼓勵現役警員參與任何集會。

【明報專訊】警界近日
流傳一條全長 1 分 53 秒短
片，一名警員持手機自拍
與警長吵架場面，其間警
員多次爆粗罵，警長則叫
下屬 「撼頭埋牆」 。有資
深警表示，爆粗警員已違
反藐視上司、不聽指令及
在警署內擅自拍攝等最少3
項警隊守則，應要受到紀
律處分。

短片已成警界熱話，有知情資深警表示，事件於近
日發生， 「爆粗現場」 為西九龍區一間警署的辦公
室，事發前該隊人員曾處理一宗巿民入院後死亡案
件，在醫院調查期間，有警員因與上級持不同意見而
出言頂撞，返回警署後再爆口角。

警長曾叫警員「撼頭埋牆」
短片是由拿着手機的警員拍攝，他走近一名警長大

聲質問，警長則說： 「你係咪傻㗎你？」 又指根據精
神健康條例， 「可以解你去睇醫生」 。但警員稱：
「我係傻呀，傻係咪有罪呀？」 又指他沒有兇暴性，

是被警長罵到傻，過程中警員多次爆粗。警長雖沒爆
粗，但曾叫警員 「撼頭埋牆」 ，又指警員 「攞嚟
賤」 。

警員語帶激動追問警長 「點解叫下屬撼頭埋牆」 ，
又稱如自己做錯，警長有義務說清楚。片段所見，事
發辦公室內張貼了警隊架構圖。

資深警：最少違3守則

早前已收到短片的資深警員表示，該短片在警界中
廣為流傳，而警隊明文規定不可在外講粗口，但對內
則沒有規定，同袍間談話時爆粗亦很平常，但短片中
的警員是用粗口罵上司，而且不肯停口，已犯了藐視
上司及不聽上司指令兩項警員守則，而在警署範圍內
未經上司批准錄音或錄影亦是違反守則，如上司 「揸
正嚟做」 向上級報告，涉事警員應會受到紀律處分。

資深警員讚賞片中警長表現冷靜，沒進一步刺激爆
粗警員的情緒，因此雙方不算激烈爭吵，但認為對方
提及 「撼頭埋牆」 等字眼屬不當，正確做法是以上司
身分向下屬提出正式警告，說明其行為有何錯處，如
不立即停止將嚴正處理，讓對方明白應知分寸。

警自拍爆粗罵上司短片廣傳

* 「須匯報投訴」 是指市民對當值或表明為警務人員
的行為的投訴，須由受影響者直接提出，投訴警察
課須提供調查報告予監警會審核

資料來源：監警會

投訴指控

指控

濫用職權

疏忽職守

毆打

行為不當

不禮貌

粗魯

粗言穢語

捏造證據

恐嚇

總數

投訴人總數

宗數

1,108

614

256

237

64

17

15

14

1

2,326

2,052

「須匯報投訴」所涉地區

地區

中環及
金鐘衍生

龍和道衍生

旺角衍生

灣仔及
銅鑼灣衍生

其他

總數

宗數

19（7宗毆打）

11
（8宗毆打）

104
（48宗毆打）

4

3

141
（63宗毆打）

佔領運動衍生投訴

明報製圖

監警會前任委員張達明（中）表示，警方高層對警員戴
藍絲帶等行為，論述較含糊，強調警隊內部對佔領或政
治立場的討論，都會令公眾關注其執法判斷。圖左為監
警前副主席林大輝，右為前委員方敏生。（劉焌陶攝）

警界流傳短片可見，持手
機的警員鏡頭一直拍攝着
警長（圖）。 （短片截圖）

【明報專訊】早前有港大生因不滿學聯在佔領運動
的表現，提出舉行公投，表決港大學生會應否退出學
聯。港大學生會評議會昨晚通過發起公投，將於下月
9至 13日公投。學聯秘書長周永康表示，退聯的論點
摻雜不符事實的指控，例如港大學生會難以獨立自
主。他相信同學了解雙方理據後，會在公投表態。

身兼學聯常委的港大學生會會長梁麗幗表示，會呼
籲同學投票表達意見。一班港大生因不滿學聯在佔領
行動期間，未有把握時機把行動升級，認為學聯採取
的共識制度損害院校自主，因此組成 「港大學生會退
出學聯關注組」 。關注組發起人王俊杰表示，將在校
內設街站和派傳單宣傳公投。

周永康：會澄清要求「退聯」論點中誤會

周永康說，港大學聯代表團早前表示，將會澄清要
求 「退聯」 論點中的誤會，相信同學了解雙方理據
後，不難明白指控是否與事實相符，繼而在公投表
態。根據港大學生會憲章，公投法定人數為 10%基本
會員，目前港大學生會約有 15,000名基本會員，換言
之，至少要有1500人投票，公投才有效。在公投中，
贊成票數要多於反對票數，以及贊成和反對票數的總
和多於棄權票數，議案才獲通過。

港大下月公投是否退聯
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佔領運動引致警民關係矛盾
升溫，被捲入政治漩渦的監警會
（IPCC），破天荒地收到逾3萬宗針
對主席郭琳廣及眾委員的投訴，在新

一批委員上場後，亦有聲音質疑監警會「染紅」。今年剛
退任的監警會副主席林大輝、委員張達明及方敏生，接
受訪問時認同社會政治化，市民期望上升；林大輝寄語
主席「獨立呢個字一定要做好」。

贊成擴大法定職能
林大輝、張達明及方敏生在監警會服務滿6年，見

證警監會由2009年6月轉為監警會，逐步建立制度。回
顧當年，張達明稱不少警員對監警會反感，惟前主席
翟紹唐主動率委員定期落警區，頻密接觸下慢慢建立
互信。林大輝讚揚在翟紹唐領導下，監警會得到很多
市民認同，建立健康形象，留下很好的餘蔭。

談及新主席及委員背景備受爭議，林大輝
認為，任何一個委員都受公眾監察，「I P C C個 I 
字，Independent，最重要」，直言當監警會失去獨
立精神，就很難發揮效用，每一個委員都應抱如此想
法，調查時不能結論先行。他笑言若不客觀持平，只
怕日後不是收到3萬而是30萬宗投訴。

張達明深表認同，稱6年來委員政見不同，但處理
投訴時專業精神往往會凌駕政見。他認為翟紹唐做得
好的地方，是「委員唔會分黨分派」，決定專業持平，形
容主席的角色重要，「要hold到委員」。
就針對主席的投訴，張達明認為監警會與警方一

樣，不應怕投訴多就不做，惟同意監警會可加強透明
度，稱佔領期間市民期望監警會多回應，「覺得（監警會）
隱形咗」，主席應可以較多回應，而市民不清楚監警會

的法定職能，這方面也可多做工夫。
監警會因為缺乏獨立調查權，有人形容為「無牙

老虎」，被問會否贊成擴大法定職能？方敏生表示制
度有完善化的過程，6年來監警會不斷優化調查投訴
的程序，是完成了建立制度的歷史任務。而在後佔領
的今天，若社會認為要有更完善制度，宜交予社會討
論，並由立法會辯論是否修訂法定權力。她說，參考
外國經驗，部分調查可由監警會進行。

回顧佔領期間，社會多次要求監警會到現場觀
察，林大輝直言有要求主席去觀察清場，認為若不去
觀察，是失去機會了解警方手法，期望日後監警會多
到現場觀察。他自己將以市民的身份，繼續監測監警
會，若偏離獨立的精神，會「挺身而出、大聲疾呼」。

 採訪、撰文︰鍾健怡

退任委員冀監警會「獨立」
秉客觀持平  加強透明度

■左起：林大輝、張達明及方敏生認同社會政治化，市
民對監警會期望上升。  （何澤攝）

經過佔領運動一役，警隊民望跌
至回歸後新低，逾2000人向監警會投
訴，當中141宗為須滙報投訴，多宗涉
及毆打及濫用職權，投訴類型與以往
截然不同。剛退任的監警會委員張達
明憂慮警隊政治中立形象受損，建議
警方多做工夫。

張達明表示，自林慧思事件有休
班警員參與政治化集會，開始擔心警
方政治中立的形象會受損；到佔領期
間，有警員當值時掛上藍絲帶，更引
發公眾疑慮。他認同警隊整體表現優
秀，但認為警隊高層的言論未能劃清
界線，如有時僅回應稱警員有言論自
由，未能為公眾釋疑。

同是前委員的方敏生認同警方要
多解釋，如在「暗角打鑊」事件中，警
方應第一時間表明相關行為不合法；
警方既然有權力使用警棍、催淚彈等
武器，在這政治敏感的環境中，高層亦
應主動向前線警員說明執行任務時不
能帶政治立場，須清楚自己角色。

張達明希望警方提升透明度，公
開使用武力指引及有關守則，以減少
誤會，並提議在處理遊行示威時，警方
可主動發放資訊，如舉牌標示所在位
置需輪候多久，減低不必要的疑慮。他
明白警隊文化要慢慢改變，故監警會
須繼續與警隊建立互信，透過交流令
警隊接納意見，提升警隊正面形象。

﹁
警
隊
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層
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確
保
政
治
中
立
﹂

專訪

原文刊於信報財經新聞 (A13) 2015年1月26日
Published in Hong Kong Economic Journal on 26 January 2015 (A13)
退任委員冀監警會「獨立」 秉客觀持平 加強透明度
鳴謝信報財經新聞有限公司惠允轉載編號(2015SEP09001)
Reprinted and distributed by permission of Hong Kong Economic Journal Company
(2015SEP09001)

原文刊於星島日報 (A10) 2015年1月26日
Published in Sing Tao Daily on 26 January 2015 (A10)
佔領期間投訴大增　卸任監警委贈言 政治中立須堅守 

原文刊於頭條日報 (P36) 
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Published in Headline Daily on 
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「後佔領」警民關係轉差 
前監警委員促堅守中立
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Communications and corporate image

第六章
Chapter 6

宣傳及意見調查委員會
主席及觀察員

Publicity and Survey 
Committee Chairman 

and Observers

佔領事件期間，秘書處安排了宣傳及意見調查委員會主席鄭承隆先生和四位資深觀察員林志傑醫生、梁
秀志校長、馬盧金華女士與張焯堯先生接受信報及a m730專訪，講解觀察員的工作。鄭承隆先生並接受
蘋果日報專訪，報告觀察員在佔領期間的觀察投訴調查工作。

During the Occupy Movement, the Secretariat arranged for the Hong Kong Economic Journal and am730 
to interview Mr Edwin Cheng Shing-lung, Chairman of the Publicity and Survey Committee, and four senior 
Observers Mr Lam Chi-ki, Mr Leung Sau-chi, Mrs Virginia Ma Lo Kam-wah and Mr Charles Cheung Cheuk-
yiu to share their work experiences as Observers. Mr Edwin Cheng Shing-lung was also interviewed by 
the Apple Daily, to provide an update on the observations of complaints investigations during the Occupy 
Movement.

朱敏健
秘書長

Mr Ricky
Chu

(Secretary-
General)

報告期內，朱敏健秘書長接受了香港電台節目 《千禧年代》、《自由風自由 PHONE》、
“Backchat”和商業電台節目 《在晴朗的一天出發》 的訪問，介紹監警會的工作。
During the reporting period, Mr Ricky Chu (Secretary-General) was interviewed by RTHK 
programmes “Millennium Era”, “Open Line Open View”, “Backchat” and Commercial 
Radio programme “On a Clear Day”, on the work of the IPCC.

女生收集留守者頭髮展覽

畫家記錄「冇人相信」歷史

「東方不敗」報警

警行動處一哥清場前巡旺角

【本報訊】「一條頭髮的力量好弱，好似人咁不堪
一擊，但其實集合好多頭髮話，可以吊起一個人
或者一架車。」由4名香港藝術學院女生成立的「物藝
館」，近日四出在各佔領區收集頭髮及留言，發起人
之一的Suzanne解釋，每個人頭髮獨特，顏色長短粗
幼不一，反映個人特徵，收集頭髮正好反映雨傘運動
是由不同持份者參與促成。

收到數百條留言
這個名為「髮．力」運動的活動，至今已收集到

500 多條頭髮及數百條留言：「將來佔中完結我會

展出物品，可能畀曾經參與或不同立場人回顧參與
者心聲同經歷。」Suzanne透露，她們3月才成立的「物
藝館」，是參考外國物料圖書館的做法，透過蒐集物
料滲入人文意識，從而回顧香港獨特文化。

活動過程中，Suzanne 對獨坐在金鐘佔領區的王
婆婆猶為深刻，婆婆一句「今天裝睡，明天垂淚，兒
孫受罪」留言、一條白頭髮已令她動容。有份留言的
大學生 Samantha 表示很欣賞「髮力」的概念，「有意
義，因為好似可以留低自己一痕！」同樣是大學
生的Yuki則認為：「有人寫字，有人可能畫公仔，
覺得身體其中一個部份都可以表達到自己。」

【本報訊】旺角、金鐘佔領區
內，偶爾傳出扒手出沒、手機、銀
包失竊的消息。昨日凌晨的金鐘佔
領區，則發生一宗報稱失去20多萬
元現金的離奇失竊案。警方表示，
昨日凌晨接獲一名市民報案，聲稱
她放置在中區夏道的帳篷及手拉車被爛，帳篷內
的港幣八萬、人民幣八萬及澳門幣八萬均不見了，另
有一個充電器及一部音樂播放器亦遺失了。事主自號

「東方不敗」（圖），因任職賭場教頭而大額鈔票隨身。

 「做賭場  出入帶好多Cash」
《蘋果》記者昨晚遇上事主，她自稱在賭場任職

「教頭」，外號長達12個字：「澳門東方不敗翠翠賭神
賭后」。對於記者好奇她為何攜帶24 萬在身，她這樣
解釋：「我做賭場人，出入帶好多Cash（現金），
係好普通事。」

 「澳門東方不敗翠翠賭神賭后」續稱，前晚 8 時
許離開營幕，已用鎖頭鎖住拉鏈，但到晚上約午夜
12時返回，雖然鎖頭完好，但營幕已被大面積割破。
她表示營幕背後有俗稱「天眼」的閉露電視，相信已
拍下犯案經過，要求警方徹查，「呢個天眼影住，我
希望警方將呢條帶公開，唔好再隱瞞真相」。

警察公共關係科表示，案件暫列盜竊及刑事毀
壞，已交由中區刑事調查8隊跟進，暫時無人被捕。

【本報訊】My Little Airport新曲《今夜到干諾道
中一起》是獻給一名「龍和道站最前的女生」，她
在衝擊龍和道當晚手無寸鐵，獨自面對三十多名防
暴警的相片在網上瘋傳。這名女生昨在文化監暴的
論壇上稱，當晚曾遭多名警察拳打。

「警察情緒失控」
當晚示威者攻陷龍和道後，劉小姐從隧道奔上

地面，欲呼籲市民增援之時，遇上大批防暴警在路
口一字排開在隧道口不斷推進。一名警察向她大叫：

「唔好再向前行！」 她害怕得站在原地不敢動，眼見
防暴警步步進逼，她惟有閉上眼睛，感覺被盾牌「打
落塊面」，再被盾牌陣逼得節節退後。

警方驅散示威者後，她被兩名女警帶落地面，
遭一大批警察圍住，但沒表明拘捕她。當時她突然
感到多次被拳打全身，手臂，腰背，腿部合共最少
有八處瘀傷，再被帶上旅遊巴往警署。她形容警察
當時情緒失控，「同黑社會爛仔冇分別」。劉小姐事
後沒要求驗傷，至今仍在考慮是否投訴。文化監察
下月初就警察濫權事件會見監警會。

此外，公民黨余若薇則在論壇中批評，當權者
「用法律之名，傷害法治之實」。她指，佔領區禁制
令帶出兩個問題，一是禁制令一般是私人民事訴訟，
若事件牽涉公眾滋擾，私人無權申請禁制令。其次
是民事訴訟由民事法庭處理，一般不會透過警察執
法。

【本報訊】佔領區清場在即，數年來以畫筆記錄香
港各大社運事件的「社運畫家」Dino，昨把握時間重臨
旺角佔領區，以畫筆記錄低可能是最後的佔領景象。
他曾去到各佔領區，畫下16幅關於佔領的歷史場面，

「家好易變成歷史，好似政總（公民廣場）咁，
已經唔入得喇，可能下次去會見到解放軍係度駐守。」

縱使清場  運動未完結
由數年前的 D&G 事件開始，Dino 便跑到各大社

運現場，以油畫記錄低一幅幅的歷史景像。每幅畫也
要花費6 至10 小時才完成。昨日他再次來到旺角佔領

區，畫下第三幅佔領畫面。「呢度都就快有執達吏清
場啦，第日可能冇人會信旺角亞皆老街有人會紮營。」

每次來到旺角，Dino 笑指要抱視死如歸的決
心，「你唔知幾時會畀人刀仔插腰」。惟他也稱是次佔
領已較以往成功，「尤其新一代，以往成日畀人叫港
孩港孩，今次叫做到。」他也認為，即使今日或
明日成功清場，不過市民仍未取得成果，運動依舊
不會完結，雖佔領確實損害到部份市民利益，惟長
遠而言香港的整體利益更加重要。他支持以快閃作後
續，「突然間6,000人集中係一個地方，差佬之後就
走……家大家都有經驗。」

警務處行動處處長劉業成前晚深夜便衣出
巡旺角佔領區，向現場警務人員問好，

他稱是探班打氣，未知是否為即將進行的清
場行動作準備。由於針對亞皆老街及彌敦道
的禁制令登報及張貼需時，估計旺角最快明
天執行禁制令。旺角氣氛昨日尚算平靜，但
就開始有大量便衣和軍裝巡邏。而在彌敦道
佔領區北端的亞皆老街口和南端的登打士街

口，昨午亦停泊了多輛警方旅遊巴和私
家車，附近亦有警員駐守。

為應付可能的清場行動，多個物資
站已經將物資打包收拾好，負責人均表
示，即使清場亦有後備方案可重建物資站
作長期抗爭。曾在旺角多個物資站留守的
佔領者巧儀稱最捨不得的是支持佔領的旺

角街坊，連月來大家已經建立起深厚感情。
目睹學生在佔領區苦撐留守40 多天的林

太說，學生如此行動都打動不了政府，為學
生感到十分難過，「佔領以來林鄭有冇來過旺
角睇學生？政府唔使即時有答案，但都應
該要有時間表。」

學聯籲佔領者勿藐視法庭
自 10 月初開始在旺角留守的黃小姐則

說，由黑社會不停踩場的高危時期到局勢轉
趨平穩，她認為旺角是延遲了金鐘的清場，
還說對旺角佔領區覺得不捨，「大家係因為同
一個理念而聚同一個地方，可以表達自己
意見，但以後仲唔知有冇呢個機會」。她指
如果清場的話，大家應該堅守於金鐘。

在金鐘禁制令覆蓋範圍的中信大廈一
帶，停車場外昨晚僅有一個鬆散路障，龍匯
道車路出口僅有兩個鐵馬。留守者馮先生表
示自佔領初期就開放予中信停車場車輛出入，

清場時他們會到禁制令範圍以外繼續留守。
馮先生心情忐忑，擔心警方協助執達吏

清場或使用武力衝擊示威者，佔領者已有共
識，希望不會出現對峙局面，「今日我退後一
線，會再返。但係如果警察拖走晒人，
就失一份力量」。但他稱不會坐下等待被捕，
因目前首要是延續運動，人數最關鍵。

學聯常委梁麗幗說，在執行禁制令時，
學聯會有代表留在佔領區內，陪伴留守的佔
領者。她認為警方如未來幾日借法庭決定趁
機清場，並非好方法，但學聯也無法阻止。
她促請警方在協助執行禁令時，堅守原則及
克制，執達吏才是清場的主體，相信大部份
示威者無打算攻擊警方。她亦提醒示威者，
阻撓清場可能構成藐視法庭，刑責比非法集
結或阻塞街道更高，留守人士應想清楚公民
抗命的意義，不要藐視法庭後又不承擔責任。

【記者謝明明報道】投訴警察課至今接獲涉及佔
中的投訴已達 1,370 宗，成為歷來警方接獲最多投
訴的單一事件，其中19宗警方已展開調查，並先後
進行23 次的搜證及錄取口供調查，全都有監警會觀
察員列席監察。有監警會委員稱，不少委員及觀察
員都主動參與觀察有關投訴，在一次警方為佔旺投
訴者錄取口供時，就有5名觀察員列席監察。

強調不受個人政見影響
監警會宣傳及意見調查委員會主席鄭承隆接受本

報訪問時表示，公眾高度關注佔中，監警會嚴重投
訴個案委員會達成共識，冀所有佔中投訴個案的調查
均有監警會觀察員列席。這是繼 2011 年時任國務院
副總理李克強訪港投訴事件後，監警會再次作出相同
決定，「李克強次結果觀察員出席率達 97%，希望
今次可以做到 100%。」截至上周五投訴警察課收到
1,368 宗投訴，共涉及1,456 項指控。其中39 宗屬須
報投訴，其中 19 宗投訴警察課已展開調查，先後
進行23次調查，包括18次搜證和5次錄取口供。

根據《監警會條例》，監警會可透過觀察員計劃
加強其監察職能，目前監警會有 134 人包括 24 名委
員和110名觀察員參與計劃。觀察員角色是觀察投訴
警察課就須報投訴所進行的會面及搜證工作，然後

選寫報告，向監警會報警方的處理是否公平公正。
他們可預先安排或突擊出席相關會面及搜證工

作，若察覺有不當，監警會秘書處會與投訴警察課
跟進。投訴人更可要求安排觀察員列席會面。

鄭指出，該23次警方調查均有監警會委員和觀
察員列席監察，「至今委員同觀察員都反應踴躍，試
過一宗佔旺個案中，警方同投訴人錄取口供時，
有 5 位觀察員列席；另一宗佔旺個案搜證，有兩
位委員同一位觀察員到現場監察。」投訴警察課需配
合案發時間搜證，部份佔中投訴發生於凌晨半夜時
分，令觀察員感吃力，「試過一日內由早上9 時至凌
晨2時，共有5次會面同搜證。」

佔中示威者曾健超早前到警署，就其投訴遭警員
毆打錄取口供，他批評警方有拖延處理之嫌。曾列
席該次會面的鄭承隆以需保密為由拒絕透露會面內容。

部份監警會成員在佔中事件的政治取向備受外
界質疑，可否公平公正審理投訴警方個案。曾觀察
逾 200 宗投訴的鄭承隆強調，觀察員是最不受個人
政見影響，「我只會根據表格填寫警方是否有依足
程序做，同埋警方調查態度有冇問題，我全程
保持沉默，好似一個透明人咁，只會在旁觀察。」

即使觀察員將個人感受融合觀察報告內，監警會
秘書處亦會審閱，若有懷疑，會向投訴警察課查問
實情，「如果有超過一位觀察員列席，秘書處更容易
辨識觀察報告有冇唔妥，然後交畀主席同大會判斷。」

【本報訊】隨金鐘

與旺角兩佔領區禁制令文

本陸續登報及張貼於現

場，中信大廈一帶及彌

敦道與亞皆老街的清場行

動，最快在今明兩日展

開。警方行動處一哥劉

業成前晚深夜突然現身旺

角，彌敦道昨日亦有大量

便衣和軍裝巡邏。佔領者

開始收拾物資，也有人揚

言會在金鐘繼續作戰。

記者：陳凱迎　梁御和

盧勁業　白　琳

監警會𥄫𥄫𥄫𥄫𥄫𥄫𥄫

龍和道女生憶述被拳打全身

■行動處「一哥」劉業成（箭嘴示）前晚
深夜現身旺角。 林社炳攝

■文化監暴昨舉行「聽證會」，有受傷示威者訴說
警察如何濫用暴力。 李展翹攝

■清場在即，有佔旺者呼籲市民取黃
絲帶留念。 盧勁業攝

■警察昨日如常在旺角佔領區附近佈防，下午
氣氛相對輕鬆。 

■「物藝館」發起人Suzanne(左)近日在佔領區
收集佔領人士的頭髮和留言。 周子惇攝

■畫家 Dino 在旺角寫生，描繪快將消失的佔領
區景象。 張志華攝

■有佔旺者堅持留守，並在路面鋪起地台，使
下雨時可為帳篷疏水。 張志華攝

觀 察 員 列 席 調 查

稱被盜24萬元

編輯:伍梓榮  美術:楊雲武
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監警會至今對投訴警員的個案，仍未有獨立調查
權，只能由投訴警察課「自己人查自己人」，常被譏諷
為「無牙老虎」。

為增加調查的公平和公正性，監警會自1996年
引入「觀察員計劃」，由保安局局長委任來自社會各階
層或界別人士擔任「觀察員」，負責監察投訴警察課在
調查個案時，跟投訴人或被投訴人會面錄取口供、或
收集證據的過程，並就察覺的不當之處，向監警會滙
報，以便監警會和投訴警察課作跟進。

至今接逾千三宗投訴
自9月底佔領運動發生以來，投訴警察課已接獲

1328宗投訴人個案，當中有34宗被歸類為較嚴重的
「須滙報投訴」，要交監警會審核，而其中15宗已展
開調查，監警會收到18次的知會，安排觀察員出席會面
和搜證過程。

監警會委員鄭承隆對老紀稱，18宗個案都有觀
察員出席，包括社工曾健超涉嫌被7名警員毆打的個
案。他說，由於曾健超在事發後曾到警署投訴警員，故
投訴警察課接手調查，並安排監警會觀察員參與曾健
超錄取口供過程，但其後警方展開刑事調查，監警會
才「暫緩」處理該投訴，待整個刑事調查程序完成，才
重開個案。

資深觀察員梁秀志稱，曾於凌晨時分到旺角佔
領區觀察警方搜證，「要配合投訴個案發生的時間，同
時同地觀察。」他坦言，即使佔領資訊鋪天蓋地，但
觀察員的角色，只是監察搜證及會面的程序有否遺
漏，確保公平及合法，不會就投訴成立與否，加諸意
見，「我們不是陪審員，不會有判決，不會決定對與
錯，故不受政治立場或周遭資訊影響。」

鑑於佔領運動極受公眾關注，鄭承隆指出，委員
間有共識，希望所有涉及佔領運動而須轉介監警會
的投訴，觀察員都能100%出席監察，「一般而言，觀
察員的出席率平均只有八成，2011年，時任國務院
副總理李克強訪港的相關投訴個案，觀察員出席率
達97%，希望今次能全面參與。」

鄭承隆又說，以往七一及元旦遊行，監警會委
員曾以獨立觀察員身份受邀觀察，但今次佔領運動
較「突發」，故部分委員只能以個人身份到佔領現場
觀察，增加對事件的親身了解，「據我所知，自9月
28日警方發放催淚彈當日，及之後尖沙咀的反佔中
集會、旺角佔領區衝突等，都有委員曾到現場。」他
表示，當委員要處理相關個案時，會為曾經到過現
場作出申報，「若有催淚彈曾在委員身邊爆，都會影
響其感受和判斷，所以要申報。」

本身是監警會委員的方敏生，由於曾參與社福
界聯署譴責警方以暴力驅散示威者，故她亦出作申
報，避席處理相關投訴。

民陣警權關注組召集人楊政賢認為，若觀察員
能百分百介入，對調查投訴個案有正面作用，但以
現行的監警條例，有關制度能否發揮「把關」作用，是
「因人而異」，視乎觀察員的參與度和監警會是否積
極推動。他說，民陣正收集各方資料，將佔領行動中
警察濫權寫成報告，包括濫用私刑數字、醫護人員
或記者被打、使用武力守則等，並約見監警會磋商
及要求回應，預計下周內完成。

曾健超案仍在調查中
昨天多名立法會議員質疑警方拖延曾健超案，調

查散漫，事發至今3周，仍未作任何檢控或拘捕。保

安局局長黎棟國在立法會會議上回應，須先完成刑
事調查，一旦律政司認為要採取法律行動，當局「唔
會猶疑，會嚴正處理」。他稱，過去3年，警方接獲
829宗投訴警員毆打個案，當中84%因無法追查、投
訴人撤回而終止調查，其餘個案屬無法證明屬實。

目前監警會共有110名觀察員，連同24
名委員，即有134人參與觀察員計劃。觀
察員的角色只是觀察和滙報，在觀察投訴
警察課人員，跟投訴人或被投訴人會面、或
證據收集過程中，不會作任何干預或發表
個人意見；在觀察完後，會撰寫報告，向
監警會滙報過程中有何不足之處，包括負
責調查的警員態度和語氣等，讓監警會及
投訴警察課跟進。

義務工作  可突擊觀察
觀察員由保安局局長委任，是義務工

作，每次參與觀察，都有230元車馬費津
貼，但監警會委員鄭承隆指出，曾參與觀
察一宗個案，用了5日，每日8小時；又見
過有投訴人在會面過程中，突然在女警面
前除褲。資深觀察員林志傑表示，若投訴
人不願錄影會面，要全程筆錄，會面時間
更長，現時只有約兩成個案錄影。他又曾
遇過不少「慣性」投訴人，曾不滿警員抄牌
時「無笑容」。另一位觀察員張焯堯稱，曾
遇過有投訴人因不想觀察員到他家參與會
面過程，「連屋企都唔敢返」。但現時觀察
員是有法定權力，可突擊參與觀察。

此外，監警會兩年前引入電子平台，把投訴個
案的觀察時間和地點上網，讓觀察員按個人需要編
配參與時間，但基於保密原則，觀察員登入要經雙
重密碼。觀察員認為，相關安排便利，令出席率增
加。明年初，監警會將檢討觀察員計劃，包括個別觀
察員的出席率。

監警會查佔領投訴  倡觀察員全參與保公正
佔領運動觸發大量警民衝突，截至昨天，警方投訴警察課接獲

1328宗投訴人個案，其中34宗須轉介監警會審核，15宗已展開
調查，並由監警會安排了「觀察員」參與監察了18次的錄取口供及
搜集證據過程，包括涉嫌被7名警員毆打的曾健超案，但由於警方

現正循刑事調查，故投訴警察課已暫緩處理。有立法會議員昨天質疑，該案事發已3
周，警方至今仍未作任何檢控或拘捕，保安局局長黎棟國強調，完成調查後將諮詢法
律意見，有需要即採取行動嚴正處理，不會猶豫。

此外，有監警會委員透露，鑑於佔領運動備受公眾關注，故委員希望全部相關投
訴都有觀察員參與，以增加調查公正性。而自佔領發生後，監警會委員有到各佔領區
作實地觀察。

紀曉風

觀
察
見
盡
光
怪
陸
離

監警會近年派出觀察員 
參與的處理投訴個案

年份 觀察
會面過程

觀察證據
收集過程 觀察總數

2012
至
2013

1685 327
2012

(包括1667次預先
安排及345次突擊 ) 

2011
至
2012

1747 274
2021

(包括1451次預先
安排及570次突擊 )

資料來源：監警會

■資深觀察員認為，觀察員的角色只是監察搜證及
會面的程序有否遺漏，確保公平及合法，不受政治
立場影響。 

■自9月底的佔領運動發生至今，投訴警察
課已接獲逾1300宗投訴人個案。 

■鑑於佔領運動受公眾關注，有監警會委員建
議所有投訴都有觀察員參與，以增加調查公正
性。 （資料圖片）
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第六章
Chapter 6

香港大學民意研究計劃公眾意見調查
Public opinion survey conducted by HKUPOP

監警會在 2013 及 2014 年委託了香港大學
民意研究計劃進行公眾意見調查，藉此評
估對外傳訊工作的成效，以及大眾對監警
會及其職能的認知度。調查結果有助會方
識別各種有效令公眾加強認識監警會的途
徑。公眾意見調查在 2015 年繼續進行，
部分問題因應去年的佔領事件作出了調整
以衡量事件對投訴警方的影響。這次調查
於2015年3月3日至3月13日期間，以隨
機抽樣電話訪問的形式進行，並成功訪問
了 1,014 位 18 歲或以上的香港居民。

為了可以更有效追蹤過往數年公眾對監警
會的觀感，意見調查中的部分問題沿用
2009 年及 2010 年問卷內的問題。此外，
亦有些問題會因應該年度的重大事件作出
調整，以便量度這些事件對會方的影響。

本年度的公眾意見調查發現，公眾對監警會
的認知度有顯著上升，今年整體受訪者中，
曾聽過監警會的佔85%，較去年的67%，錄
得18個百分比的增幅。表示聽過監警會的受
訪者當中，近一半人能夠正確地指出監警會
至少一項職能，相較去年上升了9個百分比。

調查結果亦反映公眾對警察投訴的認知顯
著上升，91%受訪者表示於去年曾聽聞有
關投訴警務人員的新聞，較去年的77%為
多。超過一半受訪者表示他們聽聞有關投
訴警務人員的新聞是和佔領事件有關。

In 2013 and 2014, the IPCC commissioned HKUPOP to 
conduct public opinion surveys to assess the effectiveness 
of its publicity initiatives and to track public awareness of 
the IPCC and its duties. The results helped the IPCC identify 
different channels to enhance public understanding of the 
Council. This survey continued in 2015, and in view of the 
Occupy Movement, some questions were modified to measure 
its impact on complaints against the Police. The survey was 
conducted by telephone interviews on a random sampling 
basis, from 3 March to 13 March 2015. There were 1,014 
successful interviews with Hong Kong residents aged 18 or 
above.

To better track changes in public perception of the IPCC 
over the years, some survey questions were derived from 
the questionnaires used in 2009 and 2010. Moreover, some 
questions are modified each year to measure the impact of 
significant events that occurred in the past year.

The highlight of this year’s public opinion survey results was 
the significant increase in public awareness of the IPCC, with 
85% of respondents indicating that they had heard of the 
IPCC. This is a substantial increase of 18 percentage points, 
compared with the previous year’s 67%. Among those who 
had heard of the IPCC, almost half could correctly identify at 
least one of the IPCC’s duties, representing an increase of 9 
percentage points over the previous year. 

This year’s survey also revealed a substantial increase 
in publ ic awareness of pol ice complaints, with 91% of 
respondents stating that they had heard news of complaints 
lodged against the Police in the past year, compared with 
77% in the previous year. Over half of the respondents 
indicated that the news they heard about police complaints 
was related to the Occupy Movement. 

機構形象
Corporate image
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傳訊工作及機構形象
Communications and corporate image

第六章
Chapter 6

「獨立」「監察」機構形象
Corporate image of “independent” and “monitor”

為了突顯監警會的獨立性質和監察職能，監警會於 2010/11 年的工作報告開始
以「獨立」和「監察」為主題，2011/12 年、2012/13 年及 2013/14 年的工作報
告亦繼續沿用此為主題，貫徹及強化機構形象。工作報告亦多用圖表來描述
及解釋監警會的審核個案工作，增加工作報告的可讀性。

To highlight the independence and the monitoring function of the IPCC, during 
the 2010/11 reporting period the IPCC Report began using “independent” and 
“monitor” as its main themes. The 2011/12, 2012/13 and 2013/14 reports 
continued to highlight these points, in order to strengthen the IPCC’s image. To 
improve the readability of the annual reports, diagrams and graphics are used 
where appropriate, illustrating how the IPCC reviews complaint cases.

調查結果亦反映公眾了解監警會獨立性
質的比率持續上升，2015 年的調查中，
67% 受訪者能夠正確地指出「監警會是
獨立於警察部門的機構」，較 2014 年的
63%，同樣錄得增幅。

然而，市民對監警會的信心、監警會給市
民的形象、市民認為監警會能否客觀及公
平覆核投訴個案的比率，均稍微回落到
2013 年的水平。不過，今年的調查結果
亦顯示有三成半的受訪市民認為監警會是
投訴警察最有效的渠道，比起去年的24% 
多了 11 個百分比，同時是所有渠道之中
( 包括正確渠道投訴警察課 ) 最高。所以調
查結果仍顯示市民對監警會是有一定的信
心。

最後，對監警會的期望方面，多於三份一
的受訪者希望會方以公平、公正、具高透
明度的方式處理投訴個案。正如港大民
研總監鍾庭耀博士所分析，過去一年佔領
事件影響深遠，香港警隊面對新的困難的
同時，監警會將來都會面對一些很新的挑
戰。故此，監警會向公眾保證會方將積極
履行其法定職能，維持獨立、公正及誠信
的核心價值觀，繼續為香港社會作出貢
獻。

監警會委託香港大學民意研究計劃進行公
眾意見調查的結果已上載至港大民研網站

（http://hkupop.hku.hk/chinese/report/
ipcc2015/index.html）。

The survey results also showed that more people are aware 
of the IPCC’s independent status, with 67% of respondents 
correctly answering that “the IPCC is a totally independent 
organisation, not under the Police”, an increase from 63% in 
2014. 

Nevertheless, the public’s confidence in the IPCC, the overall 
image of the IPCC and the public’s perception on whether 
or not the IPCC is impartial and objective in the monitoring 
and reviewing of police complaints all slipped back slightly, to 
2013 levels. However, this year’s survey results also showed 
that 35% of respondents said they considered the IPCC 
the most effective channel for lodging a complaint against 
the Police, a surge of 11 percentage points from last year’s 
24%. Out of all the channels mentioned (including the correct 
one, CAPO), the IPCC was ranked the highest in terms 
of effectiveness. This indicates that the public does have 
confidence in the IPCC.

Lastly, in terms of public expectations of the IPCC, over one-
third of respondents said they hoped the IPCC would handle 
cases in a fair, impartial and transparent manner. As Dr 
Robert Chung Ting-yiu, Director of HKUPOP, concluded, last 
year’s Occupy Movement had a profound and long lasting 
effect, which will not only bring new difficulties to the Police, 
but also new challenges to the IPCC. Given this, the IPCC will 
endeavour to assure the public that the Council will continue 
to diligently discharge its statutory duties and uphold its 
core values of independence, impartiality and integrity; and 
continue to contribute to Hong Kong society. 

Results of the survey conducted by HKUPOP are available on 
their website (http://hkupop.hku.hk/english/report/ipcc2015/
index.html).
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監警會網站(http://www.ipcc.gov.hk)是提供監警會最新消息
和重要資訊的資料庫。監警會的年報、刊物、新聞稿、與各
類持份者聯繫和傳媒活動的相片及簡介、公開會議的議程及
會議紀錄均上載到網站供市民查閱。

The IPCC website (http://www.ipcc.gov.hk) serves as an 
archive of news and important information concerning 
the Counci l . Publ icat ions and press releases, photos 
and descriptions of the IPCC’s engagement with various 
stakeholders, press events, as well as the agendas and 
minutes of open meetings, are available online for public 
access. 

其他傳訊途徑
Other communication channels 

網站
Website

監警會編製的《關於監警會的 10 個為什麼》小冊子，簡介監
警會的由來、需要一個獨立法定地位的原因、委員會的組
成、其職能、於香港投訴警察制度兩層架構中的角色、監察
程序的運作等資訊，增加公眾對監警會的了解。市民可於指
定的公共圖書館、公共屋邨和郵政局免費索取此小冊子。

監警會位於灣仔的辦事處及各區警署的報案室亦備有監警會
小冊子和觀察員計劃單張，供市民取閱。此外，監警會每年
均會發表工作報告，概述監警會在該年度的工作詳情。

The IPCC has published a booklet, 10 Qs on the IPCC, to 
enhance the public’s understanding of the IPCC. The booklet 
includes a brief outline on the origin of the IPCC, the reason 
for its statutory status and independence, the membership 
of the Council, its functions, its role in the two-tier police 
complaints system and how the IPCC monitoring procedures 
work. The booklet is distributed free of charge at public 
libraries, public housing estates and designated post offices.

IPCC booklets and leaflets on the Observers Scheme are 
available at the IPCC office in Wan Chai and at police report 
rooms in every district. The IPCC also releases its annual 
report each year, with updated information on its work.

刊物
Publications
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報告期後的傳訊工作
Communications work after the reporting period
監警會在報告期後仍繼續加強傳訊工作，包括製作全新的電視劇《監警有道》(2015) 及推出新網站。 
The IPCC continued its communications efforts beyond the reporting period, such as the production of the 
new TV drama series IPCC Files (2015) and the revamping of the IPCC website. 

監警會繼 2012 年後再度與香港電台合作，聯合製作
每集 30 分鐘的電視劇集《監警有道》(2015)，故事內
容由真實投訴個案改編，目的旨在增加公眾對監警
會和投訴警察制度的認識。經過長達一年的籌備及
拍攝，一連八集的《監警有道》(2015) 於 2015 年 5 月
開始在港台電視 31 及無線電視翡翠台正式播映。

香港電台網站 (http://rthk.hk)、 香港電台YouTube頻
道 (https://www.youtube.com/user/RTHK)、香港
電台手機應用程式「RTHK Screen」 (http://rthk.hk/
tools/appstore/screen/c_about.htm) 均提供節目重
溫。觀眾亦可透過 YouTube 監警會頻道觀看相關影
片 (https://www.youtube.com/user/ipccchannel)。

Following the joint production in 2012, the IPCC 
once again collaborated with RTHK to produce a 
new TV series, IPCC Files (2015), with 30-minute 
episodes adapted from actual complaint cases, 
to promote public awareness of the Council and 
understanding of the police complaints system. After 
a year of preparation and filming, the eight-episode 
series was aired in May 2015, on RTHK TV 31 and 
TVB Jade. 

RTHK also provides online archives on the RTHK 
website (http://rthk.hk), RTHK YouTube channel 
(https://www.youtube.com/user/RTHK) and RTHK 
mobile app “RTHK Screen” (http://rthk.hk/tools/
appstore/screen/about.htm). Viewers can also 
view related videos on the IPCC YouTube channel 
(https://www.youtube.com/user/ipccchannel).

第一集 爭奪 Episode 1 Rivalry
第二集 誰辨忠奸 Episode 2 Who’s to judge?
第三集 現場爆發 Episode 3 Live at the scene
第四集 禁區 Episode 4 Prohibited zone
第五集 路不拾遺 Episode 5 Lost property
第六集 失竊案中案 Episode 6 Stealing from a thief
第七集 以暴逆道 Episode 7 Unjust violence
第八集 小風波 Episode 8 A minor disturbance

《監警有道》(2015)各集主題 IPCC Files (2015) episode themes

RTHK TV series – IPCC Files (2015)香港電台電視劇集－《監警有道》(2015)
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新網站

New website

監警會於2015年4月推出了新網站(http://
www.ipcc.gov.hk)，新網站的版面設計
旨在吸引及方便公眾瀏覽網站內不同內
容。簡潔的資訊分類令網站容易瀏覽，
加上清晰的網站結構便利公眾尋找所需
資料，並透過嵌入式 YouTube 播放器短
片，展示監警會的社交媒體工作。 此外，
為確保其網站可以方便所有人使用，包
括殘疾或有特殊需要者，新網站符合萬
維網聯盟（W3C）的《無障礙網頁內容指
引》（WCAG）2.0 AA 級要求，採用無障礙
設計。網站並設有流動版本，讓公眾可
以用智能手機及其他流動裝置瀏覽監警
會網站。

The IPCC launched its new website (http://www.ipcc.gov.
hk) in April 2015. The website is designed to attract visitors 
to browse its different sections, with easier navigation 
through better categorisation of materials, and to showcase 
the IPCC’s social media capacity through the embedded 
YouTube p layer . The new webs i te is des igned to be 
accessible to all members of the public, including those 
with disabilities and special needs. The IPCC is committed 
to ensur ing that i t compl ies with the World Wide Web 
Consortium (W3C) Web Content Accessibility Guidelines 
(WCAG) 2.0 Level AA requirements. A mobi le vers ion 
has also been developed, to enable the public to access 
information about the IPCC on smartphones and other 
mobile devices.


